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Rozpracování hlavních směrů činností schválených 
XI. sjezdem ČSV, z.s.

1. Prosazování obecných zájmů členů ČSV

a) Orgány, vedoucí funkcionáři, sekretariát RV – účinná komunikace vůči příslušným orgánům
státu (vláda, parlament, MZe ČR, MFČR, MŠMT, MMR, SVS)
Orgány svazu, vedoucí funkcionáři, sekretariát RV - účinně komunikovat s příslušnými orgány státu 
(vláda, parlament, senát, MZe ČR, MFČR, MŠMT, MŽP, MMR, SVS) za účelem dojednání co 
nejlepšího postavení oboru včelařství a zachování postavení ČSV jako hlavního partnera státních 
orgánů v oblasti včelařství.  
T: trvalý Z: Předsedkyně, PRV, Sekretariát 
2022: Probíhala účinná komunikace s orgány státu. Proběhlo několik jednání s náměstkem ministra 
zemědělství a s dalšími zástupci MZe. 
Stali jsme se členy Agrární komory ČR a zúčastňujeme se jejich jednání a konferencí. Dále jednáme 
se zástupci PSP ČR – zemědělský výbor a podvýbor pro myslivost, rybářství a včelařství, a členy 
rozpočtového výboru PSP, senátory apod. ČSV při jednáních zastupuje zájmy cca 55 tisíc včelařů. 
Jednoznačně kladně je hodnocena činnost při organizovaném ošetřování včelstev a zajišťování 
opylovací funkce v přírodě. ČSV je administrátorem dotace 1.D pro všechny chovatele včel v ČR. 
Proběhla intenzivní jednání se zástupci SZIF. Tématem jednání byly především změny ve výplatě 
dotace 1.D. a ostatních dotacích. Dále probíhala jednání s SVS. Většina jednání probíhala osobně. 
Některá i přes videokonferenci. 

2023: Komunikace, jak v předchozím roce. Navíc jsme byli na jednání s ministrem zemědělství Ing. 
Výborným, kterého jsme mimo jiné seznámili s poklesem počtu včelařů a včelstev v ČR. V počtu 
včelstev jsme se dostali na úroveň roku 2017.  

b) orgány a funkcionáři KKV, OO a ZO – obdobná komunikace vůči krajům, městům a obcím
KKV, OO a ZO – účinně komunikovat vůči svým spádovým krajům, městům a obcím za účelem 
rozvoje včelařství, propagace včelařství a včelích produktů v daných lokalitách. Dále spolupracovat 
s příslušnými KVS a zemědělskými subjekty za účelem ochrany včelstev, udržení dobrého 
zdravotního stavu včelstev a zlepšení včelí pastvy.  
T: trvalý Z: KKV, OO, ZO 
2022: V některých krajích pokračovala velice dobrá spolupráce s krajskými úřady. Konkrétně se 
jednalo o podporu včelařství, a to různými formami (příspěvky na akce pořádané včelaři, dotace 
na pořízení nových úlů, pomůcky na včelaření, granty na výsadbu včelařsky významných dřevin 
apod.). V některých krajích bylo právě na základě dobré spolupráce provedeno plošné vyšetření 
měli na MVP. Objevená ohniska byla likvidována. Cílem je dosáhnout plošného vyšetření měli na 
MVP v celé ČR. Proběhlo mnoho vzdělávacích akcí, výstav, poutí a oslav vzniku organizačních 
jednotek za finančního přispění krajských úřadů. ČSV tyto akce přebírá z místního tisku, 
internetových novin apod. a připomíná je prostřednictvím webu a facebooku svazu. Dochází tak k 
potřebné propagaci a popularizaci včelařství nejen mezi včelaři, ale i ostatní veřejností. Mnohým 
ZO se daří získávat i podporu od své sídelní obce. Obce velmi významně podporují i práci s mládeží, 
konkrétně finančně a věcně podporují činnost včelařských kroužků mládeže. 

2023: Na webu ČSV a Facebooku je zveřejňováno ještě více akcí než v minulém roce. Je 
zveřejňováno navíc většina akcí SOUV Nasavrky a lokální včelařské akce. Z důvodu prevence před 
Sršní asijskou byl do Včelařství 5/23 vložen leták o tomto predátorovi a po nálezu 1.hnízda Sršně 
a. v Plzni bylo Včelařství 11/23 zaměřeno svou náplní na Sršeň.



2 

 

c) podporovat akce prezentující činnost svazu a jeho organizačních jednotek 
Organizační jednotky svazu podporují činnost svazu pro včelařskou i nevčelařskou veřejnost, a to 
pořádáním nebo účastí na výstavách, oslavách, přednáškách a podobných akcí celostátního nebo 
místního charakteru.   
T: trvalý Z: PRV 
2022: ČSV dlouhodobě organizuje nebo se podílí na organizaci mnoha výstav celostátního 
významu. K výše uvedeným akcím většího rozsahu lze zařadit především výstavu Natura Viva v Lysé 
nad Labem, Flora Olomouc, Zahrada Čech, Život na zahradě, Techagro, Země živitelka, Výstavy 
vynálezců a zlepšovatelů v Trenčíně a v Olomouci. Dále pak organizační jednotky ČSV pořádají řadu 
akcí místního významu, kde dochází k propagaci včelařství a předávání informací i pro nevčelařskou 
veřejnost. Hodnocení těchto akcí je ze strany návštěvníků velmi příznivé. Mají-li organizační 
jednotky oslavy svého vzniku – kulatá výročí končící nulou, využívají možnosti požádat o podporu 
na vydání almanachů.  
 
2023: ČSV pořádalo včelařské expozice na těchto výstavách Natura Viva v Lysé nad Labem, Flora 
Olomouc, Zahrada Čech, Život na zahradě, Techagro, Země živitelka. Tak jako každý rok proběhla 
řada lokálních akcí jako jsou různá Medobraní, Ratajský medovník, včelařské plesy, Medový večer. 
V rámci těchto akcí často probíhají i popularizační přednášky jak pro odbornou, tak pro laickou 
veřejnost. VS Rosice v tomto roce uspořádalo 22 vzdělávacích akcí se 496 účastníky. Na expozici se 
přijely podívat 2 zahraniční a 7 tuzemských zájezdů.  Vyzvali jsme všechny organizační jednotky 
svazu, aby nám včas daly informaci o jimi pořádaných akcích, které obratem zveřejníme na webu 
svazu a na sociálních sítích. Bohužel se nám několikrát stalo, že informace o akci přišla den před 
konáním akce, což nepřineslo kýžený efekt. Zvažujeme zavedení veřejného kalendáře akcí. 
 

 

d) sledovat vývoj včelařství ve světě, spolupracovat se zahraničními včelařskými a dalšími 
organizacemi a orgány, usilovat o odpovídající podíl a přínos Českého svazu včelařů pro 
celosvětový rozvoj včelařství 
Rozvíjet mezinárodní vztahy pro výměnu zkušeností a reprezentaci našeho včelařství. Aktivně se 
zúčastňovat, popř. organizovat mezinárodní kongresy a konference spojené se včelařskou 
tématikou. Iniciovat nebo podporovat legislativu týkající se zabránění falšování včelích produktů. 
Spolupracovat se Slovenským svazem včelařů – setkávat se na společných koordinačních výborech. 
Pokud bude vůle, setkávat se a spolupracovat se zeměmi V4.  
T: trvalý Z: PRV 
2022: Zúčastnili jsme se Apimondie v Istanbulu. 
Jako vystavovatelé jsme se zúčastnili Konference zlepšovatelů a vynálezců v Trenčíně. 
IMYB v Moskvě byl zrušen, V4 se nekonala. 
 
2023: Zúčastnili jsme se Apimondie v Santiago de Chile. Navštívili jsme oslavy 150.let 
organizovaného včelařství ve Slovinsku. Byly jsme účastni úvodního jednání pro založení Evropské 
včelařské asociace. Zvažujeme vstup v příštím roce. Proběhla koordinační schůzka se SZV. 

 

e) mezinárodní vztahy – zůstat členy Apislavie a Apimondie 
Zúčastňovat se kongresů Apislavie a Apimondie a poznatky tam získané dále šířit prostřednictvím 
Včelařství a sociálních sítí.  
T: trvalý Z: PRV 
2022: Jsme i nadále členy Apislavie a Apimondie. Zúčastnili jsme se kongresu Apislavie v Istanbulu. 
Informace z kongresu byly dány na web a do časopisu Včelařství. 
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2023: Jsme i nadále členy Apislavie a Apimondie. Zúčastnili jsme se kongresu Apimondie v Chile. 
Informace z kongresu byly dány na web a do časopisu Včelařství. Zvažujeme vstup do nově 
založené Evropské včelařské asociace. 

 

f) prosazovat a zavádět nové a progresivní poznatky z chovu včel 
Ve spolupráci s VÚVč, s.r.o. Dol prosazovat a zavádět nové a progresivní poznatky z výzkumu do 
praxe. Prostřednictvím časopisu Včelařství, OVP a odborných seminářů tyto poznatky dále šířit. 
Spoluorganizovat se SZV pravidelnou již tradiční "Mezinárodní konferenci zlepšovatelů a 
vynálezců". 
T: trvalý Z: PRV 
2022: Jako vystavovatelé jsme se zúčastnili Konference zlepšovatelů a vynálezců v Trenčíně. 
Do OVP vkládáme překlady včelařsky zajímavých zahraničních článků. Do časopisu Včelařství 
vkládáme články týkající se novinek v oblasti včelařství.  
 
2023: Pokračujeme ve vydávání OVP v omezeném rozsahu. Nyní se vkládají 4x ročně jako příloha 
do Včelařství. Výhodou je to, že se tak dostanou ke všem odběratelům Včelařství. Na Natura Viva 
v Lysé jsme poprvé měli stánek společně s VÚVč Dol. 

 

 

 

2. Vnitrosvazová činnost 

a) sekretariát RV – optimalizace a stabilizace personálního složení 
Výběrem vhodných zaměstnanců optimalizovat a stabilizovat personální složení sekretariátu, 
interními školeními z oblasti IT a včelařství udržovat a zvyšovat odbornou úroveň personálu svazu.  
T: trvalý Z: PRV, tajemník 
2022: V tomto roce došlo k větší personální obměně. Po odchodu p. Mikšovské bylo oddělení 
Odborné a Provozní rozděleno na dvě oddělení. Oddělení Odborné a oddělení Provozní.  Vedoucím 
odborného oddělení se stal Jan Rožánek (absolvent SOUV Nasavrky a učitel včelařství), vedoucím 
Provozního oddělení se stala Radana Králíčková. Z důvodu úspor jsme museli dát výpověď dvěma 
zaměstnancům. Jejich úkoly převzalo Provozní oddělení. Proběhlo IT školení na používání Google 
pro všechny zaměstnance. Na konci pravidelných týdenních porad se koná krátké školení na 
různou problematiku (včely, směrnice, telefonování…). 
 
2023: V tomto roce se svaz z důvodu rekonstrukce přestěhoval do náhradních prostor na 
Václavském náměstí. Provoznímu oddělení ubyla náplň práce. Z Odborného odd. odešel p. 
Rožánek a z mateřské dovolené se vrátila Ing. Grätzová. Z těchto důvodů jsme sloučili Odborné 
odd. a Provozní odd. do jednoho (OPO). Vedoucím OPO se stala paní Grätzová. Paní Králíčková má 
na starost PR svazu, s tím že od externisty p. Skalského převzala vedení webovek, a Facebooku. 
Zvýšený počet zobrazovaných akcí a dalších informací se setkal s pozitivním ohlasem včelařské 
veřejnosti. Do OPO byl v tomto roce přijat nový zaměstnanec Mgr. Jiří Kindl Phd. Na konci roku s 
ním byla spolupráce ukončena neprodloužením PP na dobu určitou. I přes vydání mnoha inzerátů 
se nedaří obsadit místo pracovníka odborného oddělení spolehlivou osobou, která by měla 
alespoň základy včelaření, angličtinu a řidičský průkaz skupiny B. Na tomto místě je třeba 
poznamenat, že nabízíme pracovní pozici s velmi nízkým finančním ohodnocením, když po 
nastupujícím zaměstnanci požadujeme, aby aspoň stačil kroku vedoucí Odborného a Provozního 
oddělení.  Funkci vedoucí Ekonomického oddělení převzala po p. Prchlíkové sl. Šulcová. P. 
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Prchlíková půjde v dalším roce do důchodu. Hlavním důvodem bylo uspořit finanční prostředky a 
ukázat členům, že na 15 tabulkových míst nepotřebujeme 3 vedoucí. 

 

b) na všech organizačních stupních – připravovat schopné mladé členy na funkcionářskou práci 
Zapojovat členy ZO do akcí a činností ZO a postupně z nich vytipovat nové funkcionáře 
organizačních jednotek ČSV. Následně je pravidelně proškolovat.  
T: trvalý Z: funkcionáři svazu 
2022: Pravidelně každý rok na konci února probíhá školení pro funkcionáře OO ČSV, kterého se 
zúčastňují i funkcionáři ZO ČSV. Osvědčilo se konání formou videokonference. Je mnohem větší 
účast a takřka nulové náklady. Stále zaznamenáváme případy, kdy některé organizace nenašly 
náhradu ze svých řad na uvolněné funkce. Zájem o vykonávání funkce v rámci organizací na úrovni 
ZO a OO klesá. A to nejen proto, že není zájem o výkon funkce, ale také proto, že administrativa 
na úrovni ZO a OO se stále zvyšuje. Je třeba, aby ZO zapojila aktivně do akcí svoje členy a postupně 
si z nich vytipovala (vychovala) svoje nové funkcionáře. Máme pojištění funkcionářů ve funkcích 
členů statutárních orgánů, tj. PRV, výbor ZO, výbor OO. Pojištěni jsou také členové kontrolních 
komisí a rozhodčí komise. Pojištění se vztahuje na vznik povinnosti nahradit újmu, kterou člen 
orgánu způsobí v souvislosti s výkonem své funkce ve spolku svazu nebo pobočném spolku. 
Pojištění se nevztahuje na chyby v dotacích a výběrových řízeních. V době, kdy nejsou naši členové 
příliš ochotni vykonávat funkcionářskou činnost a jedním z důvodů jsou i obavy z možných škod, 
které mohou nastat špatným rozhodnutím, opomenutím nebo z neznalosti, je pojištění velkou 
pomocí našim funkcionářům. Všechny směrnice a pokyny ČSV jsou k dispozici na stránkách svazu. 
V ZO a OO, kde počítají s obnovou funkcionářů a již několik let dopředu si potenciální kandidáty 
postupně vychovávají, se daří funkcionářskou základnu udržet. 
 
2023: Na konci února proběhlo pravidelné on-line školení pro funkcionáře OO ČSV. Účast byla ještě 
vyšší než minulý rok. V březnu proběhlo školení zdravotních referentů. Dochází k úbytku starších 
členů, kteří po velkých úhynech v zimě 22/23 přišli o všechna včelstva a už nechtějí znovu začínat 
včelařit. Nejsilnější členskou demografickou skupinou jsou členové ve věku 46-50 let následování 
kategorií 51-55 let. Nahrazovat odevší starší funkcionáře se v některých ZO daří, v některých je to 
velký problém.   

 

c) podporovat činnost KKV, a to zejména metodicky prostřednictvím výměny zkušeností 
Využít zkušeností funkčních KKV a prostřednictvím seminářů školit ostatní funkcionáře KKV nebo 
si zkušenosti vyměňovat. 
T: trvalý Z: PRV 
2022: Úroveň práce KKV v jednotlivých krajích se značně liší. Někde KKV pracuje pravidelně a v 
komunikaci s krajskými úřady zastupuje své okresní organizace. Jinde ta činnost probíhá sporadicky 
a spíše jsou aktivní jednotlivé okresní organizace. V současnosti máme ze 14 krajů funkčních 5 KKV. 
V některých krajích se díky aktivní činnosti KKV podařilo zajistit významné prostředky do oblasti 
včelařství, především na celoplošný monitoring moru včelího plodu, případně výstavní akce při 
propagaci včelařství a na podporu včelařské mládeže. Některé kraje slyší i na nedostatek a pestrost 
včelí pastvy, tak začaly podporovat i výsadbu včelařsky významných dřevin (Jihomoravský kraj). 
 
2023: Klesá počet aktivních KKV pro nezájem. Ze 14 krajů zůstává aktivních 7 - Praha, Jihomoravský, 
vysočina, Královéhradecký, Středočeský, Jihočeský, Plzeňský. 
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d) realizovat opatření k větší otevřené informovanosti o činnosti ústředních orgánů svazu 
Informovat o aktuálním dění ve svazu prostřednictvím časopisu Včelařství, sociálních sítí, oběžníků 
a prezentací. 

T: trvalý Z: PRV 
2022: Veškeré zápisy nebo jejich zkrácené verze ze zasedání PRV a RV jsou pravidelně publikovány 
na webu svazu. Oběžníky vycházejí 1-2x ročně. Už pouze elektronicky. Rozesílají se mailem na ZO 
a OO. Aktuální informace umísťujeme na nástěnku CIS, která se osvědčila, jako spolehlivý a rychlý 
komunikační kanál. 
 
2023: Veškeré zápisy nebo jejich zkrácené verze ze zasedání PRV a RV jsou pravidelně publikovány 
na webu svazu. Oběžník vyšel 1x elektronicky. Maximum informací se dává cíleně na skupiny na 
CIS. Byl spuštěn Portál včelaře, který bude cíleně informovat přímo členy ČSV. Dlouhodobě trvá 
nevalná informovanost koncového člena ČSV o dění ve svazu. Důvodem jsou nepřesně nebo vůbec 
nepředávané informace některými členy RV. Také malá ochota členské základny soustavně 
sledovat dění ve svazu a ochota vstřebávat konspirační teorie “přátel” svazu. Mohlo by pomoci 
větší zapojení členské základny do rozhodování pomocí přesně cílených anket v připravovaném 
modulu Ankety na Portálu včelaře.  

 

3. Zdravotní situace 

a) vůči SVS prosazovat zájmy chovatelů včel při tvorbě zákonných a podzákonných norem 
řešících zdravotní opatření týkající se chovu včel 

Zvát na jednání KZV zástupce SVS. Pomáhat tvořit a připomínkovat návrhy obecně závazných 
právních předpisů z oblasti veterinární a plemenářské péče, v případě plemenářské péče 
spolupracovat s chovatelskou komisí.  
T: trvalý Z: KZV, CHK 

2022: V rámci tohoto úkolu KZV zve na svá jednání pracovníky Ústřední veterinární správa SVS ČR 
odpovědné za problematiku zdraví včel (Dr. Čeleda L.) a zdravotní nezávadnost včelích produktů 
(Dr. Texl P.). V roce 2022 se KZV účastnila projednání novely veterinárního zákona a 
připomínkového řízení k vyhlášce č. 18/2018 Sb. KZV se vyjadřovala k Metodice kontroly zdraví 
zvířat a intenzivně se podílela na tvorbě Metodického pokynu SVS ČR ke zdraví včel. (viz rovněž 
zpráva o činnosti KZV ČSV za rok 2022). 
 
2023: I v roce 2023 pokračovala velmi dobrá spolupráce ČSV se SVS ČR.  ČSV připomínkoval novelu 
veterinárního zákona a Metodiku kontroly zdraví zvířat pro rok 2024. Novela veterinárního zákona 
rozšiřuje definici včelích produktů určených k lidské výživě. Metodika kontroly zdraví zvířat týkající 
se včelařství je pro rok 2024 v podstatě stejná jako v roce 2023. Oba materiály jsou dobře 
zpracovány a vyhovují potřebám chovatelů včel. 

 

b) vůči SVS prosazovat spolupráci organizačních jednotek svazu s příslušnými organizačními 
jednotkami SVS 

Ve spolupráci s SVS pořádat každoročně seminář zdravotních referentů OO ČSV a zástupců KVS. 
Podporovat dobré vztahy mezi ZO, OO ČSV a příslušnými KVS.   
T: trvalý Z: KZV, Organizační jednotky 
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2022: Každoročně jsou organizována setkání zdravotních referentů OO ČSV s pracovníky SVS ČR, 
KVS SVS ČR, VÚVč. a Referenční laboratoře SVS ČR. Jednotlivé Krajské koordinační výbory jsou v 
kontaktu nejen s krajskými úřady, pokud jde o vypisování a využívání různých krajských dotačních 
programů, ale i s příslušnými KVS ČR. 
 

2023: Seminář pro zdravotní referenty byl pořádán jako každý rok v březnu ve spolupráci se 
zástupci SVS. Pro dobrou informovanost pro odběr vzorků měli je CIS vybaven propojením s 
veterinárními laboratořemi. V roce 2023 byl v CIS v rámci tohoto propojení nastaveno i 
informování jednotlivých ZO, že některý z jejich katastrů je v pásmu MVP. 

 

c) spolupracovat s SVS na vývoji nových metod zjišťování falzifikace medu 
Falšování medu je celosvětový problém. EU zjišťuje toky sofistikovaných falzifikátů medů, hledá 
účinné metody, zatím nejsou účinné nástroje pro potírání těchto činností. Je zájmem ČSV 
spolupracovat se SVS a případně dalšími subjekty na projektech a grantech zabývajících se touto 
problematikou. 
T: trvalý Z: KZV 
2022: Touto problematikou se zabývá především VÚVč. v Dole u Prahy, který tuto problematiku a 
výzkumy, které v této oblasti ve světě probíhají sleduje. Výzkumný pracovník tohoto ústavu, 
Ing. D. Titěra je členem KZV ČSV a komisi o vývoji situace v této oblasti při jejích jednáních 
informuje. Problém falšování stále trvá. Analyticky je možné deklarovat různé odchylky, ale pro 
postih není možné použít to, co není legislativně podložené. Případné změny legislativy by musely 
nastat nejprve na EU úrovni, ale jsou bržděny obchodní sférou, která na zpřísnění limitů spíš nemá 
zájem. Navržený výzkumný projekt (VÚVč a ČZU) k využití NMR (nukleární magnetické rezonance) 
nebyl přijat k financování. Pro ČR a členy ČSV nadále platí: důsledně vyžadovat doklady o původu 
medu a striktně oddělit medy vlastní od medů nakoupených. VÚVč průběžně nabízí základní 
laboratorní rozbory buď samostatně nebo jako součást soutěže "Český med YYYY" a projektu 
"Med, jak má být s pečetí VÚVč Dol". Komise pro zdraví podporuje požadavek tracebility 
(dosledovatelnosti) medu a to tak, že by včelaři měli vést evidenci nejen o léčebných zásazích, ale 
i o množství vytočeného medu podle stanovišť a data vytáčení. To je de facto základ pro evidenci 
šarží a podklad pro zavedení medů vyšší než standardní kvality.  
 
2023: Na základě mnohaletého úsilí ČSV při projednávání problémů falzifikace medu a jeho značení 
se státními orgány i na mezinárodní úrovni se podařilo na konci roku 2023 odsouhlasit v evropském 
parlamentu v rámci novely “Snídaňové směrnice “změny ve značení medu, které by měly přesně 
definovat původ medu a měly by tak snížit i možnost jeho falzifikace. 
 

 

d) vyjmout vosk z kategorie vedlejších živočišných produktů a zařadit ho mezi látky, které mají 
styk s potravinami 
Vzhledem k tomu, že zařazení včelího vosku mezi VŽP je záležitostí nařízení EP a Rady EU, je třeba 
projednat tento úkol se SVS a podporovat vyšetřování vosku jako látky, která přichází do styku s 
potravinami. 
T: trvalý Z: KZV 
2022: Pečlivě jsem pročetl Nařízení EP a Rady 1069 /2009  
(https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/HTML/?uri=CELEX:02009R1069-
20191214&from=EN, zejména čl. 3, odst. 1, v němž je definice VŽP a celé články 10 (kategorie 3, 
kde bych vosk očekával) a 14 (využití a odstraňování VŽP kategorie 3) a vosk jsem ve výčtu 
vedlejších živočišných produktů nenašel. Přesto, že je med podle zákona o potravinách a 

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/HTML/?uri=CELEX:02009R1069-20191214&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/HTML/?uri=CELEX:02009R1069-20191214&from=EN
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doprovodných vyhlášek potravina není nikde zvažováno, že by bylo na závadu, je-li získán z plástů, 
jejichž vosk nebyl vyšetřen a následně osvědčen jako vhodný pro styk s potravinami. Nicméně má-
li být vosk použit např. pro voskování ubrousků pro balení potravin, případně jiných předmětů, 
které mají přijít do přímého styku s potravinami (např. sýry s voskovým obalem) Státní zdravotní 
ústav jako příslušný dozorový orgán toto vyžaduje. Státní zdravotní ústav, respektive jeho Národní 
referenční laboratoř pro materiály pro styk s potravinami a pro výrobky pro děti do 3 let provádí 
posouzení vzorků vosku pro styk s potravinami a vydává o něm osvědčení. Potřebná vyšetření pro 
stanovení reziduí některých léčiv si však musí žadatel zajistit v akreditované laboratoři sám a 
výsledky doručit spolu se žádostí SZÚ. 
 
2023: V této problematice se v roce 2023 nepodařilo pokročit. Bude třeba i nadále jednat se SVS 
ČR a hledat možnosti, i v rámci novely veterinárního zákona, jak tento úkol splnit. 
 

 

e) spolupracovat se státními orgány na prevenci a omezení šíření sršně asijské v ČR 
Sledovat informační kanály státních institucí na informaci o výskytu sršně asijské v ČR. V případě 
pozitivního výskytu okamžitě informovat členskou základnu ČSV. Prostřednictvím časopisu 
Včelařství informovat včelaře o biologii sršně asijské a ochraně včelstev před tímto predátorem.  
T: trvalý Z: KZV 
2022: KZV sleduje výskyt sršně asijské ve spolkových zemí SRN. Pokud by došlo k jejímu výskytu se 
sousedními spolkovými zeměmi Bavorsko a Sasko, byla by pozornost ještě zvýšena a bylo by 
vydáno potřebné varování.  
 
2023: V roce 2023 byl zaznamenán první výskyt sršně asijské na území ČR. ČSV vydal informační 
letáky a v listopadovém čísle časopisu Včelařství byla této problematice věnována značná 
pozornost.  Na web svazu byla přidána záložka Sršeň asijská, kam umísťujeme nejnovější informace 
o tomto predátorovi. Také přednášky pro členy ČSV byly rozšířeny o toto téma. 

 

4. Zvyšování úrovně plemenného chovu včel v ČR 

a) prosazovat dominantní zastoupení včely kraňské na území ČR 

Hledat cestu k vymáhání dodržování plemenářského zákona. V časopise Včelařství informovat o 
výhodných užitkových vlastnostech včely kraňské. Podporovat šlechtitelské chovy včely kraňské. 
T: trvalý Z: PRV, CHK 

2022: Vymáhání dodržování plemenářského zákona je mimo možnosti ČSV. Plemenářská inspekce 
je v této problematice zcela laxní. Propagace včely kraňské v časopise Včelařství je kontinuální.  
 
2023: V roce 2023 PRV ve spolupráci s CHK podala podnět pro Plemenářské inspekci k prošetření 
činnosti konkrétních chovatelů, kteří nabízejí k prodeji matky plemene včely buckfastské. 

 

b) šlechtitelskou práci zaměřit na hygienické chování, vitalitu a odolnost včelstev 

Sledovat a vyhodnocovat užitkové vlastnosti včelstev, postupech šlechtění včely medonosné 
kraňské z hlediska hygieny, vitality a odolnosti a dalších užitkových vlastností, a to prostřednictvím 
časopisu Včelařství, případně sociálních sítí. V časopisu Včelařství informovat o způsobech 
vyhodnocování užitkových vlastností včely kraňské a postupech jejího šlechtění v různých 
podmínkách. 



8 

T: trvalý Z: PRV, CHK 

2022: Každoročně je vyhodnocována výběrová základna včelstev UCHS, což tvoří cca 1500 včelstev 
v přímém testování. 
 
2023: Při novelizaci Příručky plemenářské práce jsme přistoupili k přeřazení hygienických testů 
včelstev z kategorie „doporučených postupů“ do kategorie závazných postupů. Test na hygienické 
chování plemenných včelstev se tak stal pro všechny chovatele matek v rámci uznaného 
chovatelského sdružení včely kraňské povinným. 
Zároveň jsme zavedli povinnost všechna data, vztahující se k posuzování vlastnosti včelstev, 
zapisovat s datací jednotlivých pozorování.  

 

c) kontrolovat dodržování pravidel pro činnost vyšších chovů, a dosažených výsledků šlechtění 

Kontrolovat průběžně chovatelskou dokumentaci a porovnávat ji se skutečným stavem a 
vlastnostmi včelstev při fyzické kontrole. Do konce kalendářního roku 2022 novelizovat PPP.  
T: trvalý Z: CHK 

2022: Kontroly šlechtitelských chovů probíhají kontinuálně při posuzování žádostí o udělení 
osvědčení o chovu každý rok. Kontroly na místě probíhají během včelařské sezony. V roce 2022 
proběhly tři. CHŘ je předložen k novelizaci PRV. Novelizace PPP je zpracována ve verzi z jednání 
CHK dne 24. 11. 2022. Vzhledem k navrhovaným zásadním změnám bude nutné ještě jedno řádné 
zasedání CHK v únoru 2023.    
 
2023: Vedení chovatelské dokumentace je průběžně kontrolováno a nedostatky jsou jednotlivým 
chovatelům adresně vytýkány. Náprava v daném termínu je opětovně kontrolována. PPP byla 
během roku 2023 přepracována a nyní je připravena k předložení předsednictvu RV. 

 

5. Zvyšování odborné úrovně členů a funkcionářů 

a) prosazovat komplexní systém vzdělávání členů od začátečníků až po pokročilé včelaře 
Podporovat přednáškovou a vzdělávací činnost SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky-VVC Nasavrky, o.p.s., 
prostřednictvím časopisu Včelařství, webových stránek a Facebooku. Informovat o vzdělávací 
činnosti SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky, pořádat semináře pro funkcionáře ZO a pokladníky, semináře 
pro vedoucí VKM, krajské aktivy pro zástupce ZO a OO ČSV. Aktualizovat již dříve KRO vypracované 
přednášky pro začínající včelaře a rozeslat je na organizační jednotky ČSV. Vypracovat stručnou 
metodiku pro včelařské začátečníky. Prezentovat informace pro začínající včelaře na výstavě 
Natura Viva v Lysé nad Labem. 
T: trvalý Z: PRV, KRO 
2022: V tomto roce proběhly ve spolupráci s SOUV–VVC Nasavrky a podle plánu práce ČSV kurzy 
pro začátečníky, kurzy pro pokročilé včelaře, kurzy pro chovatele matek, semináře pro zdravotní 
referenty, semináře pro učitele včelařství a přednášející odborníky, semináře pro funkcionáře ZO 
a pokladníky, semináře pro vedoucí VKM, krajské aktivy pro zástupce ZO a OO ČSV. 
ZO a OO mají možnost si objednat z velkého množství učitelů včelařství a přednášejících odborníků 
přednášky a kurzy na různá témata. Kromě čistě včelařských jsou mezi nimi také právní otázky ve 
včelařství, účetnictví malých organizací a správa CIS. 
Kurzy a přednášky se většinou konají za přispění dotace podle NV č. 148/2019 Sb. 
Osvětová komise nebyla pověřena tímto úkolem a tímto problémem se nezabývala. 
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2023: Jako každý rok i v tomto roce proběhly ve spolupráci s SOUV–VVC Nasavrky a podle plánu 
práce ČSV kurzy pro začátečníky, kurzy pro pokročilé včelaře, kurzy pro chovatele matek, semináře 
pro zdravotní referenty, semináře pro učitele včelařství a přednášející odborníky, semináře pro 
funkcionáře ZO a pokladníky, semináře pro vedoucí VKM, krajské aktivy pro zástupce ZO a OO ČSV. 
ZO a OO každoročně pořádají odborné přednášky a kurzy na různá témata. Kromě čistě včelařských 
jsou mezi nimi také právní otázky ve včelařství, účetnictví malých organizací a správa CIS. Kurzy a 
přednášky se většinou konají za přispění dotace podle NV č. 148/2019 Sb. 
Osvětová komise nebyla pověřena tímto úkolem a tímto problémem se nezabývala. Nicméně 
členové naší komise publikovali články ve Včelařství. 

 

b) učitelé včelařství – zachovat systém jejich vzdělávání a zvýšit nároky na jejich odbornou 
úroveň 
Pořádat pravidelně semináře učitelů včelařství a seznamovat je s novinkami. Učitele včelařství 
pravidelně prozkoušet. Při vzdělávání učitelů včelařství spolupracovat s SOUV-VVC, o.p.s. 
Nasavrky. 
T: trvalý Z: KRO, LK 
2022: Úprava směrnice o činnosti UV a PO. 
Seminář pro učitele včelařství a přednášející odborníky probíhá každoročně na podzim V roce 2022 
proběhl 15.října v Nasavrkách. 
 
2023: Úprava směrnice o činnosti UV a PO, nově Směrnice č. 2/2023. Reakce na nové nařízení        
vlády č. 53/2023 Sb. - nová dotovaná témata a jejich obsahy. Schváleno na zasedání RV 11.11.2023. 

 

c) vzdělávání funkcionářů ZO a OO – zaměřit se na zvyšování odborné úrovně funkcionářů podle 
jejich příslušného funkčního postavení 
Pořádat krajské aktivy, na kterých budou prezentovány aktuální informace z oblasti nákazové 
situace, legislativních změn, CIS, dotací apod. Každý rok uskutečnit seminář pro předsedy a 
pokladníky OO a ZO, zde prezentovat informace z oblasti účetnictví, CISu, legislativy týkající se 
včelařství. 
T: trvalý Z: PRV, Sekretariát, KRO 
2022: V tomto roce bylo jen několik krajských aktivů. Především v krajích, kde funguje KKV. 
Důvodem je neexistence KKV a také neochota lidí se scházet. Seminář pro funkcionáře OO a ZO 
proběhl na konci února. Zúčastnilo se ho 147 posluchačů.  
 
2023: V tomto roce proběhly pouze 2 krajské aktivy - Jihočeský kraj a Zlínský kraj. Seminář pro 
funkcionáře OO a ZO proběhl na konci února online. Účast přes 160 účastníků. Dále proběhlo v 
březnu školení pro nákazové referenty. 

 

d) podporovat činnost včelařských kroužků a práci s mládeží 
2022: Prioritou je podporovat činnosti včelařských kroužků, získat zájem nových členů VKM, ale  
i vedoucích pro práci s mládeží, pokračovat v pravidelném proškolování stávajících vedoucích VKM 
ve spolupráci s SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky. Organizovat soutěž ZLATÁ VČELA formou oblastních kol 
a celostátního finále, bude-li zájem rozšířit soutěž o kategorii středoškolák a neztratit tak jejich 
zájem o včelařství. Dále se zaměřit na tvorbu nových metodických a vzdělávacích materiálů pro 
práci s dětmi a mládeží ve spolupráci s SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky. Zapojovat se do mezinárodní 
výměny zkušeností v oblasti práce se včelařskou mládeží, zejména udržovat pracovní kontakty 
s kolegy ze Slovenska, účastnit se mezinárodních setkání mládeže. 
2023: Podpora činnosti včelařských kroužků a jejich vedoucích byla hlavní prioritou i v roce 2023.  
Snaha získat zájem nových členů VKM, ale i vedoucích pro práci s mládeží byla podpořena např. 
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pravidelnou stránkou pro děti v časopise Včelařství, soutěžemi na webových stránkách ČSV, z.s., 
kde mohly soutěžit i „nevčelařské“ děti. Pokračovali jsme v pravidelném proškolování stávajících 
vedoucích VKM ve spolupráci se SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky, na 2 seminářích byla předávána 
vedoucím publikace O. Brennera. Komise připravila soutěž ZLATÁ VČELA formou oblastních kol za 
spolupráce s vedoucími VKM, snaha o maximální podporu organizátorů, dále vlastní organizace 
celostátního finále pro starší kategorii. Toto finálové kolo bylo velmi úspěšné díky kvalitním 
výkonům soutěžících a krásným cenám pro všechny zúčastněné, které motivovaly děti pro 
nadcházející rok. KPM se zabývala i otázkou, rozšířit soutěž o kategorii středoškoláků a neztratit 
tak jejich zájem o včelařství. Komise se zaměřila na potřebu tvorby nových metodických a 
vzdělávacích materiálů pro práci s dětmi a mládeží ve spolupráci s SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky. Př. 
Motyka, člen komise, vydal 2 velmi pěkné fotografické publikace o včelách. Zapojovat se do 
mezinárodní výměny zkušeností v oblasti práce se včelařskou mládeží, zejména udržovat pracovní 
kontakty s kolegy ze Slovenska se v loňském roce zatím nepodařilo, úkol byl přeložen na další rok. 
Účast na mezinárodním setkání mládeže IMYB byla pro český tým úspěšná. 
T: trvalý Z: KPM 
 
Včelařské kroužky mládeže VKM  
2022: V roce 2022 bylo v CIS evidováno celkem 136 včelařských kroužků mládeže. Nejvíce 
včelařských kroužků bylo v Jihomoravském kraji. Počet dětí ve včelařských kroužcích mládeže v 
roce 2022 se pohyboval okolo 1161. 
 
2023: V roce 2023 bylo v CIS evidováno celkem 137 včelařských kroužků mládeže. Nejvíce 
včelařských kroužků bylo tradičně v Jihomoravském kraji. Počet dětí ve včelařských kroužcích 
mládeže v roce 2023 se pohyboval okolo 1180. 
 
2022: Zlatá včela 
Soutěž Zlatá včela se mezi dětmi a včelařskou mládeží těší velké oblibě. O tom svědčí i fakt, že v 
roce 2022 proběhl již 32. ročník. Po covidové přestávce bylo konečně možné realizovat vše tak, jak 
bylo před covidem zvykem. Během dubna a začátkem května proběhla oblastní kola ve dvou 
kategoriích, pro mladší a starší žáky. Pro dvě oblasti se nenašel z řad vedoucích pořadatel, bylo 
tedy uspořádáno 9 oblastních kol, ve kterých celkem soutěžilo 418 dětí. Republikové kolo pro 
mladší žáky proběhlo 20. -22. 5. 2022 a pro starší žáky o pár dní později 10. – 12. 6. 2022 v 
Nasavrkách. Každé kategorie se zúčastnilo 36 soutěžících, dohromady tedy 72 dětí, kteří se 
kvalifikovali z oblastních kol. Abychom podpořili návrat dětí do kroužků po covidovém období, byl 
zajištěn prostřednictvím sekretariátu ČSV dostatek drobnějších cen pro všechny soutěžící v 
oblastních kolech a celostátním kole a také hodnotnější ceny pro výherce finálových kol soutěže 
Zlatá včela, které zajistil sekretariát a UKK.  
 
2023: Zlatá včela 
V roce 2023 proběhl již 33. ročník soutěže Zlatá včela. Od dubna do poloviny května bylo 
uspořádáno 12 oblastních kol ve dvou věkových kategoriích, celkem soutěžilo 494 členů 
včelařských kroužků, z toho mladších žáků bylo 280 a starších 214. Celostátní kolo bylo uspořádáno 
pouze pro starší žáky v SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky začátkem června. Ve finále se utkalo 36 mladých 
včelařů, kteří se kvalifikovali z oblastních kol. Soutěž měla velmi dobrou úroveň. Zájem o co nejlepší 
výsledky v dětech podpořil pohled na připravené odměny. Medomety, úly a další byly pořízeny 
díky sponzorům, na jejichž oslovení se vedle sekretariátu ČSV velkou měrou podíleli všichni členové 
 komise.  Komise dále zajistila i účast poslanců na předávání diplomů, aby byla podpořena vysoká 
prestiž soutěže.  
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2022: IMYB 
Mezinárodní včelařská soutěž IMYB 2022, která byla plánovaná na červenec 2022 a měla se konat 
v Moskvě, byla zrušena. 
 
2023: IMYB 
Mezinárodní setkání včelařské mládeže IMYB 2023 proběhlo ve Slovinsku (Ivančna Gorica) první 
týden v červenci. Účast byla zajištěna pro 3 vítěze celostátního kola ZV a 2 doprovody (komise 
vyslala doprovod z řad naší včelařské budoucnosti – Marka Matulíka). Ve velké konkurenci 30 zemí 
jsme v kategorii mezinárodních týmů získali 3. místo a v kategorii medů 2. místo, tyto výsledky nám 
v konečném součtu vynesly skvělé 1. místo v kategorii států.  
 
2022: Visegrádská čtyřka 
Mezinárodní setkání družstev včelařské mládeže zemí Visegrádské čtyřky-V4, které mělo 
proběhnout ve 3. čtvrtletí roku 2022 v Polsku, bylo organizátorem zrušeno.  
Vnímáme, že zájem o pořadatelství ze stran Maďarska a Polska je velmi malý, nemůžeme se ale 
střídat v organizování pouze my a kolegové ze Slovenska. Pokud nedojde k aktivnímu zapojení 
všech zúčastněných, máme obavu, že setkávání Visegrádské čtyřky zanikne. 
 
2023: Visegrádská čtyřka 
Mezinárodní setkání družstev včelařské mládeže zemí Visegrádské čtyřky-V4 se nekonalo z důvodu 
nezájmu pořadatelů, kteří jsou na řadě. Toto setkání bylo 2x uspořádáno v ČR a rovněž i na 
Slovensku, kolegové z Polska a Maďarska zatím svoji pořadatelskou povinnost nesplnili.  
 

 

  

f) SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky – prohlubovat spolupráci s učilištěm jako základním vzdělávacím 
centrem svazu 
Udržet nadále dobrou úroveň spolupráce se SOUV-VVC o.p.s. Nasavrky, společně vytvářet plán 
práce a vzdělávací akce, podílet se na programu jednotlivých tradičních a propagačních akcí. 
T: trvalý Z: PRV 
2022: Český svaz včelařů je jedním ze dvou zakladatelů SOUV–VVC Nasavrky, o. p. s. Naše 
zastoupení v orgánech společnosti je ve správní radě dva členové ze tří, v dozorčí radě jeden 
zástupce ze tří. V tříčlenné správní radě svaz zastupují Ing.Miroslav Štěpán a Prof. Ing. Jaroslav 

e) využívat časopis Včelařství a Odborné včelařské překlady zejména k prezentaci poznatků 
důležitých pro zvyšování odborné úrovně členů a funkcionářů 
Zařazovat články, stati a studie do časopisu Včelařství a OVP se zřetelem na přednosti v chovu včely 
kraňské a obranu jejího genofondu, opakování základních poznatků o chovu matek, jejich 
šlechtění, přidávání do včelstev a o tvorbě oddělků, poznatky z anatomie včely, dosud známé a 
nové poznatky v oblasti apiterapie, metody techniky včelaření s ohledem na kvalitu úlů, hodnocení 
kvality medu a jeho zpracování, falšování medu, vosku, aktuální poznatky zveřejněné v  
zahraničních odborných časopisech a literatuře. Prezentovat na stránkách časopisu Včelařství 
odbornou literaturu a přírůstky do svazové knihovny 
T: trvalý Z: RR 
2022: S ohledem na charakter úkolu lze konstatovat, že náplň jednotlivých čísel časopisu Včelařství 
dosud vydaných průběžně zahrnuje požadavky výše popsaných oblastí. Preferujeme autorské 
články, které brání genofond včely kraňské v zájmu poslání Českého svazu včelařů. 
 
2023: Pokračujeme viz rok 2022 
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Hrabák, PhD. Předsedou SR je Prof. doc. Ing. Jaroslav Hrabák, PhD. Zástupcem za svaz v dozorčí 
radě se po smrti Ing. Josefa Mandíka stal Jiří Sláma, po jeho odstoupení Mgr. Jarmila Machová. 
Společně vytváříme plán práce a vzdělávací akce naplňujeme našimi lektory a podílíme se na 
tvorbě programu jednotlivých tradičních vzdělávacích a propagačních akcí. Spolupráce s SOUV–
VVC Nasavrky, o. p. s. je stále na vysoké úrovni. Zájem o studium včelařství je veliký. Každoročně 
se na studium hlásí mezi 200 a 250 zájemci. Již tradičně se každý rok pořádá Letní škola mladých 
včelařů, které se účastní 50–60 dětí. Jedná se o 14 ti denní pobyt. Pro děti jsou připraveny 
vědomostní soutěže, zajímavé přednášky a samozřejmě zde děti i prakticky včelaří. Pro včelaře 
jsou pořádány také kurzy Včelaření od A do Z, kurzy chovu matek, rekvalifikační kurzy nebo např. 
kurzy „Včelí pastvy“, ke kterým je využíváno místní arboretum. Velké oblibě se těší i včelařské 
pátky, kdy si včelaři mohou vyslechnout soubor zajímavých přednášek. Dále SOUV–VVC, o. p. s., 
zajišťuje semináře, které pořádá ČSV. Jedná se o semináře pro chovatele matek ze šlechtitelských 
a rozmnožovacích chovů, učitele včelařství a přednášející odborníky, zdravotní referenty a 
pracovníky SVS, vedoucí včelařských kroužků, funkcionáře OO ČSV a KKV a organizuje celostátní 
kolo soutěže Zlatá včela. Svaz zde pravidelně pořádá PRV a RV. Včelařské vzdělávací centrum tak 
splňuje kompletně všechny podmínky pro výuku a vzdělávání od hobby včelařů po 
velké včelařské provozy. Je zde i apidomek, apiterapeutické zařízení, které slouží pro účely výuky. 
V roce 2022 se zde navíc konaly oslavy 150 ti let výročí ČSV, včetně výsadby památné lípy. Vše 
proběhlo za účasti mnoha významných hostů z ČR i zahraničí. 
 
2023: V roce 2023 proběhla celá řada akcí zaměřených na vzdělávání v oblasti včelařství. Jednalo 
se o akce zaměřené jak na laickou veřejnost, tak na včelařské odborníky. Uskutečnily se již tradiční 
akce, jako např. Včelařské pátky, přednášky k chovu matek, zpracování vosku, Včelaření od A do Z 
atd. Proběhlo i doškolování přednášejících podle témat a zároveň byl ukončen kurz nových 
přednášejících. Pro děti a mládež jsme připravili tradiční soutěž Příroda kolem nás, dva turnusy 
letní školy a již 3. ročník Dětského dne ve spolupráci se spřátelenými svazy. Podíleli jsme se i na 
tradiční soutěži Zlatá včela a proběhly u nás i semináře vedoucích VKM. Jako každoročně u nás 
proběhlo školení Komerčních včelařů i Cechu profesionálních včelařů. V červnu 2023 ukončily 
studium u nás složením závěrečných zkoušek 3. ročníky a slavnostního vyřazení se zúčastnila i 
předsedkyně ČSV Mgr. Machová. V září nastoupily 3. nové ročníky, a tak stav studentů přesahuje 
200. Úspěšně jsme rozvíjeli i zahraniční spolupráce. Přivítali jsme u nás polské studenty ze 
včelařské školy a výměnou navštívili polskou školu pedagogičtí pracovníci a učitelé včelařství. V 
rámci Erasmu proběhly výměnné pobyty našich a slovinských studentů. Škola se snaží neustále 
zlepšovat podmínky pro vzdělávání a umožnit tak studentům i návštěvníkům i pohled na rozvoj 
oboru včelařství. Do haly výrobních technologií jsme opatřili ukázky vybavení včelařských provozů 
z Polska nebo lyofilizátor. Přibyl i nový typ apidomku. 
 

 

g) definovat doporučenou včelařskou praxi a účinně ji prosazovat 
Ve spolupráci s VÚVč, s.r.o. Dol aktualizovat příručku správná praxe chovu včel a dále připravit 
stručnou metodiku pro začínající včelaře. 
T: trvalý Z: KRO 
2022: Úkol se bude řešit v roce 2023.  
 
2023: Správná praxe v chovu včel je ve VÚVč Dol připravena do tisku. Zpoždění je důsledkem 
opožděného vydání veterinárního zákona a onemocnění veterináře MVDr. M. Kamlera.  
Manuál pro stručnou metodiku ošetřování včelstev pro začátečníky je rozpracován. 
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6. Zlepšování podmínek pro včelí pastvu, zlepšení úživnosti krajiny 

a) těžiště je v místních podmínkách – proto úzce spolupracovat s místními orgány a organizacemi 
Navazovat spolupráci s místními orgány a organizacemi. Zveřejňovat pozitivní zkušenosti chovatelů 
včel v komunikaci s místními zemědělskými podniky a jednotlivci především v oblastech tvorby 
biopásů, využití sadů k opylování a výrobě medu, spolupráce s majiteli lesních porostů, regulace 
používání pesticidů, spolupráce s odpovědnými orgány na tvorbě rázu krajiny. Obecně usilovat o 
rozšiřování zdrojů včelí pastvy v místních podmínkách a o rovnoměrné rozmístění včelstev 
v krajině. 
T: trvalý Z: KRO, RR, ZO, OO 
2022: Zajištění tohoto úkolu je v gesci jednotlivých ZO, které dobře znají místní poměry a možnosti, 
které mohou případně využít. U některých organizací se osvědčila spolupráce s obecními úřady, 
které odsouhlasily výsadbu keřů a dřevin zlepšujících včelí pastvu na obecních pozemcích, a i 
uhradily faktury na pořízení. Komise racionalizační nic neřešila. 
Včelí pastva je tématicky zastoupena v téměř každém čísle Včelařství. Zprávy o plnění požadavků 
tohoto úkolu z nižších orgánů ČSV získává RR sporadicky. Vždy spíše z informací jednotlivých členů 
RR nebo z příspěvků dopisovatelů. 
 
2023: V článcích v roce 2023 jsme zveřejňovali zkušenosti členů našich ZO v oblasti opylování 
stromů, keřů a hmyzosnubných rostlin. 

 

b) ve spolupráci se SVS, ÚKZÚZ a AK a za účasti VÚVč, s.r.o. v Dole sledovat a vyhodnocovat vliv 
aplikace prostředků na ochranu rostlin na zdravotní stav včelstev 
V rámci spolupráce se SVS, ÚKZÚZ, AK, SZPI a VÚVč, s.r.o. Dol sledovat a vyhodnocovat zdravotní 
stav včelstev v souvislosti s aplikacemi prostředků na ochranu rostlin. Informace každoročně 
prezentovat na semináři zdravotních referentů OO ČSV a pracovníků KVS. 
T: trvalý Z: KZV 
2022: KZV ČSV se na tomto úseku podílí především pokud jde o otravy způsobené aplikaci POR. 
Problematika otrav způsobených POR je rovněž předmětem jednání každoročních seminářů 
zdravotních referentů OO ČSV s pracovníky SVS ČR. Zváni jsou i přednášející, kteří přednáší na téma 
otravy včel, jejich včasné zjištění a včasné zajištění vhodných vzorků pro následný laboratorní 
průkaz otrav. V r. 2022 byla schválena novela rostlinářského zákona v oblasti oznamovací 
povinnosti. 
 
2023: Jedná se o trvalý úkol. Proto jeho plnění byla věnována pozornost i v roce 2023 a to 
především na semináři zdravotních referentů OO ČSV s pracovníky SVS ČR. Bylo konstatováno, že 
v porovnání se zahraničím je výskyt akutních otrav včelstev v ČR způsobených POR velmi malý. 
Řádově se jedná o několik desítek případů ročně. Přesto byly na semináři opět připomenuty hlavní 
zásady správného postupu při podezření na otravu včelstev POR. 

 

c) prosazovat u státních orgánů (MZe ČR a MŽP ČR) a na místní úrovni u zemědělců využívání 
dotačních programů na rozšiřování biokoridorů a zelených pásů na zemědělské půdě 
s vysazováním pylodárných a nektarodárných plodin a dřevin 
Při jednání s MZe ČR a MŽV ČR upozorňovat na stále se snižující úživnost krajiny pro hmyzí 
opylovače. Částečným řešením je rozšiřování biokoridorů a zelených pásů na zemědělské půdě. 
Téma úživnosti krajiny zdůrazňovat na seminářích a přednáškách uvnitř svazu. V této souvislosti je 
žádoucí dobrá spolupráce ZO ČSV s místními zemědělci. 
T: trvalý Z: PRV, ZO, OO 
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2022: Pro zemědělce vyhlásilo MŽP dotační programy na výsadbu biopásů, nektarodárných a 
krmných. Lze konstatovat, že záměr tvorby biopásů a biokoridorů je pozitivním řešením zlepšení 
včelí pastvy, bohužel realizace neprobíhá podle předpokladů. Zemědělci nevyužívají této možnosti 
a včelí pastva není dostatečně pestrá. Obzvláště v oblastech s bioplynovými stanicemi. Otevírá se 
prostor pro jednání s místními samosprávami o využití pozemků měst a obcí k výsadbě pylodárných 
a nektarodárných rostlin a dřevin. Nektarodárné pásy nejsou samospasitelné. Cílem je podpora 
pěstování kvetoucích kultur sklízených až po odkvětu. Krajina je v zemědělsky průmyslových 
oblastech pro hmyz výživově chudá. Projevuje se to na včelstvech jako stresový faktor, který 
společně s dalšími stresovými faktory vede až k úhynům včelstev. Při každém jednání na MZe tuto 
skutečnost zmiňujeme, ale efekt je mizivý. I zemědělci se musí chovat s péčí řádného hospodáře a 
ta má nyní prioritu peníze. Ochrana půdy a bioty je až další v pořadí. Je třeba, aby si každý včelař 
zmapoval včelařsky významné rostliny v doletu svých včelstev a zpestřil druhovou skladbu těchto 
rostlin vlastním úsilím. 
 
2023: Při jednáních na MZe informujeme, že dochází k celorepublikovému poklesu včelstev a 
včelařů. Za tento rok ubylo v ČR 3 tisíce včelařů a 46 tisíc včelstev. Důvodem je všeobecné 
zdražování (cukr, energie, pohonné hmoty, slábnoucí kupní síla obyvatel), klesající dotace do 
oboru, odcházející starší generace včelařů, kteří po úhynech již nechtějí svá včelstva obnovovat. 
Reakce MZe je velmi vlažná, s tím že v ČR je převčeleno, takže úbytek je spíše žádoucí. Zúčastnili 
jsme se také konference o opylovačích na MŽP, kde se ozývají také hlasy, že je převčeleno a že 
včely jsou dokonce nevýznamný opylovač. Nakonec jsme dokázali, že tato pavědecká tvrzení 
vycházejí z nevhodně koncipovaných výzkumných prací, které jsou navíc často zaměřena na něco 
úplně jiného. Naše přítomnost na těchto jednáních je bezpodmínečně nutná, abychom zde hájili 
zájmy včelařů. Jako další stresující faktor se nám v ČR v říjnu potvrdil výskyt Sršně asijské u Plzně. 
Zatím pouze jedno hnízdo na konci sezony. Uvidíme, co bude v roce 2023.  

 

7. Využití IT techniky (CIS, web) 

a) v činnosti organizačních jednotek svazu postupně přejít na plnou elektronickou komunikaci 
Prosazovat, aby všechny organizační jednotky ČSV používaly přidělenou e-mailovou schránku na 
doméně včelařství. Rozvíjet další elektronické formy komunikace.   
T: trvalý Z: ITK 
2022: Systémy správy webu i CIS byly dále rozvíjeny. Jako nový hromadný komunikační prostředek 
se osvědčila nástěnka v CIS, jejíž informace přijdou ZO a OO i do emailu. Dalším informačním 
médiem je newsletter na webu svazu. Členská základna byla informována o právních náležitostech 
souvisejících s povinností užití datových schránek. Rozvíjena byla rovněž komunikace pomocí 
sociálních sítí především na Facebooku. Postupně je připravován přechod na online podobu 
časopisu Včelařství. 
 
2023: Systémy správy webu i CIS dále rozvíjeny, rovněž komunikace přes sítě Facebook a YouTube. 
Novinkou roku 2023 především Portál včelaře, přes který jsou členské základně dostupné jak 
základní informace pro přehled, tak online podoba časopisu Včelařství, včetně archivu čísel rok 
zpět. Na systému dále aktivně pracujeme a rozšiřujeme pro další funkcionality (objednávky léčiv, 
kalendář akcí apod.). 

 

b) CIS – postupně rozšiřovat jeho využití pro praktickou činnost funkcionářů organizačních 
jednotek svazu podle jejich požadavků 
Dále upravovat a rozšiřovat CIS o další moduly dle potřeb ČSV a propojit CIS s IZR. 
T: trvalý Z: ITK 



15 

2022: Úspěšně se podařilo propojit CIS a IZR. Snížilo to chybovost při podávání 1.D na třetinu. 
Rozšířeno bylo i využití rozesílání hromadných zpráv členské základně, proběhly úpravy v sekcích 
dotace 1.D, mládež, objednávání léčiv, objednávky vyšetření vzorků měli, vzdělávací akce. Také 
musela být upravena agenda uzávěrky členských příspěvků, protože došlo ke změně termínu. 
Navíc byla nastavena upozornění ZO, že se blíží uzávěrka nebo, že je už po uzávěrce a nemají 
uzavřeno. Nápověda v CISu byla rozšířena o mnoho videomanuálů. Byla upravena i anketa, 
abychom mohli zadávat i počty a nejen souhlas-nesouhlas. 
 
2023: Systém CIS rozvíjen, ovšem některé jeho části, to i z hlediska zabezpečení zastarávají a do 
budoucna je třeba systém postupně modernizovat, aby splňoval současné požadavky v oblasti IT. 
Systém CIS komunikuje rovněž s Portálem včelaře, kde může členská základna kontrolovat své 
evidované údaje a využívat dalších funkcionalit. 

 

c) Web a Facebook – vést jako základní elektronický informační prostředek pro členskou 
základnu i veřejnost 
Web a Facebook, dále kanál na síti Youtube-používat jako propagační elektronický informační 
prostředek pro členskou základnu i nevčelařskou veřejnost. Digitalizovat materiály a tyto průběžně 
zveřejňovat (např. naučná videa a dokumenty). 
T: trvalý Z: ITK 
2022: Web a sociální síť Facebook byly v uplynulém období aktivně využívány k prezentování práce 
ČSV, ať již formou příspěvků přímo ze strany svazu, tak vybraných příspěvků ze strany médií, 
týkajících se včelařství. Na web začaly být nově vkládány vybrané články z časopisu Včelařství, které 
jsou dále prezentovány na sociální síti Facebook s cílem podpory včelařství i mezi širší veřejností 
(např. texty týkající se včelí pastvy šířené cíleně mezi zahrádkáře). Aktivně byl rozvíjen i Youtube 
kanál svazu, kam jsou postupně vkládány digitalizované dokumenty, případně videa týkající se 
současnosti ČSV (např. ohledně výročí svazu). 
 
2023: web a sociální sítě Facebook a Youtube aktivně využívány k prezentování práce ČSV, z. s., v 
případě sociální sítě YouTube též bylo pracováno s digitalizovanými historickými dokumenty. 

 

8. Majetek, ekonomika 

a) subjekty s majetkovým podílem ČSV – vytvářet tlak na jejich ekonomickou prosperitu a 
využívat je k propagaci a podpoře oboru, do kontrolních orgánů těchto subjektů delegovat 
odborně erudované zástupce svazu 

Aktuálně je ČSV vlastníkem jen podílu ve VÚVč, s.r.o. v Dole. Je třeba prostřednictvím svých 
zástupců v orgánech společnosti prosazovat zvýšení podílu na zisku, který je transferován do 
Rezervního fondu ČSV, nebo jinou formu benefitu přijatelnou pro členskou základnu. 
T: trvalý Z: EK 

2022: Do kontrolních orgánů byl zvolen člen PRV a je tedy možné napřímo ovlivňovat fungování 
subjektů s majetkovým podílem našeho spolku. Tlak na ekonomickou prosperitu je ovlivněn 
předchozími dvěma Covidovými roky a aktuálním rokem spojeným s růstem nákladů vstupů, ať už 
jde o suroviny, materiál, služby ruku v ruce s růstem inflace. Důležité bude věnovat pozornost 
meziročnímu srovnání a stavu přípravy investičních záměrů, na které je soustředěna velká 
pozornost, neboť vytvořené rezervy jsou značné. Investice jako taková by měla být odsouhlasena 
vlastníky a měl by být znát postup výběru dodavatele nebo dodavatelů, v opačném případě nelze 
vyloučit možnost vyvedení prostředků z rezerv mimo dispozici vlastníků na tzv. spřátelený subjekt. 
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2023: V rámci tohoto úkolu byl navržen zvýšený podíl na výsledku hospodaření VÚVč, s.r.o. v Dole 
vůči všem spoluvlastníkům. Bohužel v rámci hlasování jednotlivých spoluvlastníků společnosti, 
nebyl tento návrh schválen. S argumentací Ing. Titěry (spoluvlastník) o úsporných opatřeních s 
ohledem na očekávané investice se ČSV neztotožňuje, neboť objem finančních prostředků ve 
fondu obnovy společnosti je dostatečný.  Nadále plní VÚVč, s.r.o. v Dole zásadní roli ve výrobě 
veterinárních léčiv pro včelaře na území ČR. Objem prostředků hospodářského výsledku po 
zdanění připsaný na účet ČSV je velmi nízký!  

 

b) majetek svazu – zabezpečit účelné a ekonomické využívání s péčí řádného hospodáře  

Definovat klíčový majetek pro fungování svazu, o tento majetek řádně pečovat, tj. pravidelně 
provádět údržbu a plánovat dlouhodobé investice, pokud takový majetek investice vyžaduje. V 
případě ostatního majetku nepotřebného pro činnost svazu rozhodnout o jeho převodu. 
T: trvalý Z: EK 
2022: Úkol je plněn průběžně, a to formou úplatného prodeje nepotřebného majetku. Prostředky 
jsou uloženy na rezervní fond a měly by být využity v souladu se statutem tohoto fondu. Finanční 
majetek je nově úročen, tak aby zisk získaný pokryl alespoň z části inflaci. V případě sídla objektu 
je nutné dál rozvíjet úvahy o efektivním využití obou domů, a to včetně průběžně, ale smysluplně 
realizované údržby a opravy, případně i investice například vybudováním knihovny, přesunutí 
kancelářského provozu do ucelené dispozice apod. 

2023: V roce 2023 byly nashromážděné prostředky RF v souladu s usnesením RV využity pro opravu 
objektu Křemencova 8 Praha 1 - sídla ČSV. Pokud jde o finanční majetek i tento přinesl významný 
podíl do ekonomického provozu ČSV ve formě úroků z vkladů. 

 

c) ekonomika – v činnosti orgánů svazu důsledně prosazovat zásadu plánovitého a účelného 
využívání rozpočtových prostředků 
Nepříznivá ekonomická situace současného světa, inflace, zvýšení režijních nákladů, pokles 
dotačních možností, nás nutí zajistit zdroje financování svazu především vlastními silami (navýšení 
členského příspěvku), tj. tvořit takový rozpočet, aniž bychom počítali se státními dotacemi, 
případně některé aktivity omezit. Tento postup nelze vnímat jako rezignaci na dotační tituly 
vyhlašované pro NNO ze strany státu či jiných organizací, ale jako snahu o vyrovnání se s realitou. 
T: trvalý Z: EK 
2022: Rozpočet navrhovat jen na základě příjmů tvořených členskou základnou a dle smluvních 
závazků (nájemní smlouvy apod.) kde lze tento příjem garantovat. Příjmy plynoucí z dotací 
neuvažovat. Pokud nastanou, půjde o hospodářský výsledek, který může být využit na eliminované 
aktivity spolku. Vhodnější by bylo tento zisk použít až v roce následujícím nebo prostřednictvím 
takových výsledků vytvářet rezervu na dlouhodobé investice. Výdaje eliminovat na nezbytné pro 
provoz celého spolku, hledat jiná levnější řešení pro realizaci aktivit rozvoje a podpory českého 
včelařství. Úsporná opatření například při provozu sekretariátu, aktivit RV, četnosti vzdělávacích 
akcí různého typu jsou na místě. S jedinou výjimkou a tou je oblast aktivit dětských včelařských 
kroužků VKM.  
 
2023: Rozpočet nejen pro rok 2023, ale též i pro rok 2024 byl navržen jako rozpočet vyrovnaný. Při 
těchto návrzích se neuvažuje s dotacemi, jejichž trend je v poklesu. Případné neschválení dotace, 
by vedlo k rozpočtovému deficitu, což je nepřijatelné. Cílový stav z ekonomického pohledu je 
sestavování rozpočtů bez dotačních příjmů, tyto lze považovat za mimořádný zdroj příjmů. Přičemž 
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prostředky z členských příspěvků takto ušetřené lze využít až v roce následujícím k podpoře rozvoje 
včelařství nebo obnovy majetku ČSV. 

  

d) dotační politika: program EU k podpoře včelařství – i nadále vytvářet podmínky pro plné 
využití disponibilních prostředků jednat se zástupci MZe ČR a SZIF o záměrech a prioritách 
českého včelařství 
Sledovat dotační tituly vydávané státní správou a maximálně je využívat. Jednat se zástupci MZe a 
SZIF o záměrech a prioritách českého včelařství. 
T: trvalý Z: Zástupci v orgánech VÚVč, s.r.o. Dol, SOUV-

VVC o.p.s. Nasavrky 
2022: V tomto roce proběhlo několik jednání na MZe přímo s náměstkem ministra, nyní ředitelem 
panem Mgr. Mlynářem, Ing. Žižkou, Ing. Chalupou, Ing. Krejčíkem a dalšími. Proběhlo i jednání 
přímo s panem ministrem. Zástupce MZe pravidelně informujeme o stavu českého včelařství a 
řešíme dotace. Jednali jsme i se zástupci Zemědělského výboru PS a požádali jsme je pomoc s 
navýšením snížené dotace 1.D. Pravidelně se setkáváme se zástupci VÚVč Dol a SOUV-VVC 
Nasavrky, se kterými operativně řešíme pracovní problematiku a společné akce. Se SZIF 
komunikujeme především v problematice dotací, především o technických detailech výplaty 
dotací, tak, aby byla výplata finančních prostředků koncovým chovatelům co nejjednodušší a co 
nejrychlejší. 
2023: viz rok 2022 

 

e) dotační politika: národní podpora 1.D – udržet tuto formu podpory včelařství i pro další období  
 
Udržet národní podporu včelařství 1.D pro další období. V závislosti na obecném stavu ekonomické 
situace jednat se zástupci MZe a SZIF o navýšení této dotace.  
T: trvalý Z: Zástupci v orgánech VÚVč, s.r.o. Dol, SOUV-

VVC, o.p.s. Nasavrky 
2022: V tomto roce byla podpora 1.D v plné výši 105 mil. Byli jsme však informováni, že na rok  
2023: má být na dotaci 1.D vyčleněno jen 47 mil Kč. Okamžitě jsme požádali Zemědělský výbor 
Poslanecké sněmovny o podporu v navýšení na původní výši. Na základě jejich intervence přislíbil 
ministr zemědělství, že se pokusí najít volné prostředky na tuto dotaci.  
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